
рецептами лікарів вони для 
чорнобильців мають відпус
катись безкоштовно. На жаль, 
багато хто з чорнобильців у, 
такий спосіб не може їх от
римати. Знову ж таки через 
дефіцит коштів, а , отже, фін
відділи часто-густо неспро
можні профінансувати апте
ки на наші потреби. Торік, до 
речі, на Самбірщині відпуще
но безкоштовно для чорно
бильців лише 10 відсотків лі
ків до потреби.

- Погодьтесь, важливе 
питання - це облік членів 
асоціації, обмін посвід
чень. Адже це - можливість 
навести порядок багато в 
чому.

-Згоден. У цілому обмін 
документів завершився. Од
нак є ще частина ліквідато
рів, що мають старі зразки 
посвідчень. Це, зокрема, ті 
громадяни, які працювали на 
ЧАЕС за армійським призо
вом.

Андрій КУЛЬЧИЦЬКИЙ:

“ РАНИ ЧОРНОБИЛЯ 
важко загоїти. А їх ще й роз'ятрюють"

- Пане Андрію, розка
жіть, будь ласка, чим за
ймається ваша організа
ція?

- Передусім, скажу, що 
наша організація - найбіль
ша в області. Два роки під
ряд її визнають кращою на 
Львівщині. Хоч треба виз
нати одверто - проблем 
маємо ще предостатньо. А 
працюємо на громадських 
засадах.

Наша мета - соціальний 
захист прав чорнобильців, 
практична допомога їм.

І стараємось, як і чим 
можемо допомагаємо. Го
ловна нині проблема - кош
ти. І немалі суми потрібні. 
Передусім, на лікування, яке 
нині надто дороге. Звісно ж, 
і на житейсько-побугові пот
реби. А грошей- то у нас,

гром адської орган ізац ії, 
нема.

Ходимо, просимо. Спа
сибі тим, хто нас розуміє і 
допомагав. Ці слова вдячнос
ті, зокрема, висловлюю на 
адресу цукрового заводу (ке
рівник Степан Буденкевич), 
ОПМК-7 ( Семен Рапко), ком
бінату хлібопродуктів (Ми
хайло Ф ем’як), АТП-14608 
(Роман Лихва), приватної 
фірми «Білаки» (Іван Білак), 
міської та районної Рад на
родних депутатів (Михало 
Кіт, Іван Харо) та деяких ін
ших організацій.

.-А як зад овольняєте  
потреби чорнобильців?

- Визнаю одверто, що не
достатньо. Як уже говорив, уся 
справа в коштах. Торік, зок
рема, надали матеріальну до
помогу 75-ти сім’ям чорно

бильців. Через обласну орга
нізацію «Союз Чорнобиль Ук
раїни» виділяються кошти на 
організацію похоронів. На 
жаль, від нас уже відійшов 21 
чоловік, у тому числі 7 - торік. 
Залишаються навіть діти круг
лими сиротами, або напівси
ротами. А відтак маємо нові, 
додаткові проблеми.

- А яка допомога нада
ється чорнобильцям з боку 
держави?

- Є компенсація за про
дукти харчування. Та біда в 
тому, що не всюди вчасно 
виплачують належні нам гро
шові суми. Особливо турбує 
стан справ у селянських спіл
ках. Є непоодинокі випадки, 
коли гроші виплачуються з 
великим запізненням, а то й 
за цілий рік. За такий час оті 
гроші вкрай знецінюються.

Якщо говорити про вип
лату грошей чорнобильцям 
у Самборі, то під час пере
вірки виявлені порушення в 
23 підприємствах.

- Після аварії на ЧАЕС 
минуло 10 років. Який 
нині стан здоров’я ліквіда
торів?

- На жаль, багато людей, 
причому і молодих ( у віці 
30-45 років), хворіють. Понад 
20 чоловік - важкохворих, по 
8-9 місяців на рік перебува
ють в різних лікувальних ус
тановах. Хворіють і діти. Від 
чорнобильського «мирного 
атому» - в багатьох людей 
недокрів’я з усіма важкими 
наслідками. У нашій асоціа
ції - понад 45 інвалідів пер
шої категорії.

 Щоб оздоровлюватись, 
потрібні, зрозуміло, ліки. За

Принагідно зазначу, що 
ліквідатори із старими пос
відченнями не користуються 
пільгами згідно з чинним 
законодавством.

І ще про посвідчення. На 
жаль, є люди, які мають «ли
пові» посвідчення чорно
бильців. Отже, деякі високі 
посадові особи видали до
кументи тим, кому вони не 
належать. Тим самим деякі 
люди, які не мали і не ма
ють жодних зв’язків з ЧАЕС, 
користуються відповідними 
пільгами. І дуже прикро, що 
на нашій спільній чорно
бильській біді спекулюють.

- Андрію Захаровичу, 
можливо, є у вас й інші на
болілі питання, проблеми, 
про які ми ще не говори
ли?

- Так, є. Маємо, напри

клад, непоодинокі важкі ви
падки розпаду сімей, зок
рема тих, де є важкохворі 
чорнобильці, які в такому 
стані нікому не потрібні, за 
винятком хіба що батьків.

Звертаються до нас ок
ремі дружини чорнобиль
ців, які хотіли б оформити 
розірвання шлюбу і в той же 
час отримувати пільги чо- 
ловіка-чорнобильця.

Чорнобиль скалічив ба
гато людей. Мені доводить
ся бачити багатьох молодих 
людей, які, на жаль, уже ні
коли не стануть батьками.

Прикро, але факт, що на 
деяких підприємствах без
підставно, з порушенням 
чинного законодавства, 
чорнобильців звільняють з 
роботи. Є порушення і в 
квартирних питаннях. І до
водиться за допомогою  
звертатись у правоохорон
ні органи.

Принагідно хочу побажа
ти, щоб правоохоронці на міс
цях самі більше цікавились 
справами та життям чорно
бильців і надавали їм по
сильну конкретну допомогу.

Важкі реалії нашої жит
тєвої дійсності. У розмовах з 
людьми на різні житейські 
теми подекуди чуєш, що, мов
ляв, імперська Москва, ніко
го не питаючи, нам нав’яза
ла ту ЧАЕС і хай би за оте 
заподіяне зло відплачувала. 
Звичайно ж, ганебна ім
перська політика значною 
мірою є винною в тому, що 
маємо. Але ні держава, ні 
суспільство не повинні бути 
байдужими до долі чорно
бильців - тих, хто втратив 
здоров'я не заради якоїсь 
особистої вигоди, а захища
ючи інтереси нашої держа
ви і народу. Тому-то турбота 
- належна, повноцінна - про 
чорнобильців має бути за
гальнодержавною, загально
народною, постійною, а не до 
ювілеїв чи дат.

І, вважаємо, весь цивілі
зований світ має стати на 
наш захист і допомогу. Бо те, 
що сталось у квітні 1986-го 
року, і гіркі наслідки того від
чуваємо й нині. Відчувати
мемо й далі. Це має сколих
нути всю планету до конкрет- 
них практичних дій на ко
ристь чорнобильців і проти 
того, щоб подібних чорноби
лів світова історія ніколи не 
знала.

інтерв’ю взяв 
Богдан ЛАДАНАЙ. 

м. Самбір Львівської 
області.

Чорнобиль. Micro і  атомна електростанція на території Київщини. Далеко за 
відстанню він від м. Самбора, що на Львівщині, але близький, глибоко хвилюю
чий він нам. Особливо це відчули після тих тривожних квітневих днів 1986-го. 
Трагедія на ЧАЄС - це невимовний біль для усього українського народу. І не 
тільки.

На СамбірщинІ нині живуть понад 760 ліквідаторів наслідків аварії на ЧАЕС. У 
Самборі д іє  міськрайонна асоціація учасників ліквідації наслідків аварії.

Наша розмова - з головою ц іє ї асоціації Андрієм КУЛЬЧИЦЬКИМ. До речі, він 
і  учасник бойових дій в Афганістані.


